
 

 

Cesena energiasäästusprint: kodanike 
kaasamine kliimameetmetesse 

kampaania kaudu 
 

 
 
Sarjast „Sprindile tuginemine“: Itaalia linn Cesena edendab sprindi abil 
oma kliimakommunikatsiooni ja kaasab noori üleminekusse 
loodussõbralikule majandusele. 
 

Seoses Venemaa sissetungiga Ukrainasse tekkinud energiakriisiga sai olukorrale 
vastamiseks alguse linnade energiasäästusprint, mis on mõeldud mobiliseerima linnu ja 
abistama neid erakorraliste energiasäästumeetmete rakendamisel. Itaalia linn Cesena 
oli algusest peale aktiivne sprindis osaleja. Lisaks kriisist tulenevatele vahetutele 



 

 

probleemidele kasutati Cesenas ka võimalust teha tihedamat koostööd linnakodanikega 
ning muuta nad kohalike kliima- ja energiameetmete peakangelasteks.   

Rääkisime Cesena keskkonnavoliniku Francesca Lucchiga sellest, kuidas linn võttis 
linnade energiasäästusprindi oma südameasjaks ja kuidas kampaania on aidanud kaasa 
nende pikaajalisele energia- ja kliimaalasele tegevuskavale.   

 
 

Millised Cesena poolt energiasäästusprindi raames võetud 
meetmed tunduvad seni olevat kõige mõjusamad?  
 
Sprint tõi esmalt esile, kui oluline on vähendada gaasitarbimist. See mõju algas 
avalikest hoonetest, kuid kommunikatsioon levis kõigile tasanditele, hõlmates seega ka 
erahooneid ja kodumajapidamisi. Tegevuse eesmärgiks oli arvete vähendamine 
(algatasime meetmed ühtse teemana), aga ka kodanike elukvaliteedi parandamine ja 
keskkonna kaitse.   
 

Milliseid tulemusi olete energiasäästusprindi raames 
märganud? 
 
Osaliselt just tänu sprindile oleme paigaldanud uusi süsteeme paljudesse avalikesse 
hoonetesse: meil toimib aastase tsükliga hooldus- ja renoveerimisprojekt, mis leidis 
aset ka sel aastal.  Paralleelselt süsteemide paigaldamisega viisime läbi 



 

 

teavituskampaaniad. Kõik see tõi kaasa avaliku sektori tarbimise vähenemise 
talvehooajal 28% võrra. Ja ma leian, et see on meie jaoks oluline, konkreetne ja 
käegakatsutav tulemus.   

Kuidas kaasasite kodanikke energiasäästusprinti ja 
tekitasite neis sprindi suhtes omanikutunde?  
 
Alustasime koolidest. Meie silmis on koolid oluline kommunikatsioonikeskus ning 
kaasasime mitu meie linna kooli ja palju õpilasi. Samal ajal käivitasime mitmetahulised 
kommunikatsioonikampaaniad lisaeesmärgiga pakkuda kõigile teadmisi ja oskuseid 
energia õigeks kasutamiseks. Energie per la Città loodud „Sportello per l'energia“ 
(energianõuandla) täidab meie jaoks just seda funktsiooni: luua oskusi säästva energia 
valdkonnas.   
 

Kuidas võtsid sprindi vastu teie kodanikud, eriti noored ja 
üliõpilased? 
 
Saime hulgaliselt positiivset vastukaja ja aktiivset osalust, eriti koolides ja õpilaste 
poolt. Nad tegid videoid, plakateid ja pilte kliimamuutustest ning teadlikust 
energiakasutusest. Minu arvates on see tegevuse oluline tahk ja noorte kaasamine on 
ülioluline, et luua tegevusele meie linnas positiivne kuvand ning anda tuleviku 
linlastele vajalikud teadmised.   
 

Kas saaksite pakkuda konkreetseid, esiletõstmist väärivaid 
näiteid koolides sprindi raames korraldatud projektidest? 
 
Korraldasime töötubasid õpilastega ning ennekõike õpetajatega. Usun, et kampaania 
jätkusuutlikkuse võti peitub just meie linna haridustöötajate koolitamises ja nende 
teadlikkuse tõstmises. See on märk projektide järjepidevusest ja jätkumisest. Samal ajal 
viisime läbi mitmesuguseid tegevusi, sealhulgas praktilisi, et anda lastele võimalus 
eksperimenteerida ja teemasse süveneda. Alustasime lihtsate praktiliste tegevustega, 
nagu pabermajade ehitamine, et anda neile võimalus mõelda eramajade energiatarbele 
ja sellega seotud küsimustele.   
 



 

 

 
 

Millist nõu annaksite teistele linnadele selle kohta, kuidas 
kõige paremini suurendada kodanike teadlikkust ja 
kaasata neid energia säästmisse?  
 
Arvan, et linnade tegevus on võtmetähtsusega. Linnade võrgustikud on loodud 
eesmärgiga luua kollektiivne teadlikkus ja linnad saavad alati eestvedajana peale 
hakata ning püüda seejärel kaasata teisi kohalikke ja kõrgema tasandi ametiasutusi. 
Pean võtmeaspektideks kindlasti kommunikatsiooni omal tasandil ning kõikvõimalikke 
kodanike kaasamise viise alates mängustamisest kuni märguanneteni – õrn nügimine, 
mis stimuleerib inimesi tarbima vähem ja osalema poliitilistes meetmetes. Samuti tuleb 
arvesse võtta ka jätkusuutlikkusmeetmete majanduslikku mõju, mis ei piirdu üksnes 
keskkonnamõjuga, vaid võib ka parandada kodanike elukvaliteeti. Ma arvan, et seegi on 
oluline tõmbetegur.   
 

Mida olete õppinud energiasäästu sprindist?  
 
See on kindlasti olnud üldise järelemõtlemise hetk, mis on sundinud meid mõistma, kui 
oluline on vähendada energiatarbimist. Usun, et igal linn peaks püüdlema 
isemajandavuse poole ning seda eesmärki peaksid toetama kõrgetasemelised riiklikud 
ja Euroopa tasandi poliitikameetmed. Ma arvan, et sprint pakkus meile hea võimaluse 
teha sel teel esimesed sammud ja mõista, kui asjakohane ja vajalik on antud suunas 
liikumist jätkata.   



 

 

 

Millised sprindi meetmed kavatsete järgmiseks talveks 
säilitada? Millised neist sooviksite kaasata kliimamuutuste 
vastu võitlemise pikaajalisse strateegiasse?  
 
Järgmisel talvel jätkame tööd käitumiste muutmisega, alustades avalikest hoonetest. 
Võimalik, et eelmine aasta oligi esimene, mil me tõesti töötasime oma käitumisega: 
koostasime endale juhiseid selle kohta, kuidas süsteeme hooldada, temperatuuri 
reguleerida jne. Jätkame samal lainel, sest see on ainus meede peale süsteemide 
uuendamise, mis tõepoolest tarbimist vähendab. Usun ka, et see peab olema meie 
väljapoole suunatud poliitika osa. Peame tegema selgeks, et seda, mida tehakse 
avalikus sektoris, saab teha ka erasektoris ning ettevõtetes.   
 

Kuidas on sprindi ajal koolides tehtud töö seotud teie 
laiema kodanike kliimaalasesse tegevusse kaasamise 
strateegiaga?  
 
Oleme linnapeade paktis osalenud juba mõnda aega: oleme koostanud SECAPi ja meil 
on ambitsioonikas eesmärk vähendada tarbimist järgmise paari aasta jooksul 30% võrra. 
Noortest, lastest ja koolidest alustamine on minu arvates veel üks põhielement 
pikaajaliste eesmärkide saavutamisel... ja ei tohi unustada, et nii kaasame üha rohkem 
peresid. Lõppeks oleme just meie, kodanikud, need, kes liiguvad, toodavad energiat, 
elavad kodudes, töötavad jne, ning me tekitame selle kõige käigus linnades 
märkimisväärse koguse süsinikdioksiidi. Peame samm-sammult tegutsedes saavutama 
ambitsioonikad eesmärgid, mis viivad meid tervikuna jätkusuutliku ühiskonnani.   
 



 

 

 
 
Sprindile tuginemine: Euroopa elas möödunud talve üle, kuid energiakriis pole kaugeltki läbi. 
Samal ajal avaldavad kliimakriisiga seotud tugevnevad ohud, nagu kuumalained, põuad ja 
üleujutused, üha suuremat survet kogu maailmajao kohalikele omavalitsustele. Eelmisel 
talvel läbi viidud linnade energiasäästusprint tõi esile lahutamatu seose kahe kriisi vahel ja 
vajaduse võidelda nende vastu ühiste lahendustega. Väljakutsete esirinnas olevad linnad 
paistavad silma teerajajatena selliste meetmete vastuvõtmisel. Sprindi edulood pakuvad 
inspiratsiooni, et säästa oma linnas energiat, valmistuda eelseisvaks talveks ja kiirendada 
liikumist kliimaneutraalsuse suunas. 
 

 


